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Tema del dia

Després d’anys de tràmits i nego-
ciacions s’ha assolit la fita. La do-
nació de sang del cordó umbilical
ja es pot fer al Principat, tot i que
encara no hi ha una data decidi-
da per començar a fer-ho. L’últim
entrebanc que quedava pendent
era arribar a una entesa amb Es-
panya, perquè s’autoritzés el pas
d’aquests teixits per la frontera
veïna, i ja s’ha aconseguit. “Fa es-
casses setmanes s’ha fet l’acord
amb les autoritats espanyoles i
ara ja no hi ha dificultats. Ja po-
dem passar totes les mostres de
sang i de líquids i fluids, i la sang
de cordó, que en el fons és el ma-
teix”, explica Lluís Mir, director
del SAAS. I hi afegeix que una ve-
gada s’ha resolt l’assumpte “en
l’àmbit reglamentari i legislatiu
està a punt de posar-se en marxa,
perquè les dificultats legals ja
s’han aplanat i només queda aca-
bar-ho d’organitzar i posar-ho en
marxa”.

El tancament d’aquest acord
amb Espanya permet donar res-
posta a una demanda que s’havia
generat al país, ja que fa uns me-
sos l’anterior ministra de Salut va
explicar que hi havia molt interès
perquè es poguessin fer dona-
cions de cordó umbilical. I es po-
drà començar a fer en un període
molt curt, ja que “no es necessita
cap professional específic, ho fan
els ginecòlegs”, indica el director
del SAAS. I l’operatiu que se se-
guirà serà el que fixa el protocol
específic, que marca “com s’ha
d’agafar el cordó, com es congela,
com es guarda i com es tranporta,
i la resta ho fan al servei d’hema-
tologia del banc de sang de Cata-
lunya, que està centralitzat a Bar-
celona”, explica Mir. 

COL·LECTA AMB CATALUNYA

El trasllat a Barcelona d’aquests
teixits s’inclou en l’acord marc
que van signar entre el ministeri i
la conselleria de Sanitat de la Ge-
neralitat. Que també permetrà
que es facin campanyes de dona-
ció de sang amb el banc català,
en les quals serien admesos els
homosexuals, vetats en les col -
lectes actuals que fa el banc de
Tolosa. Mir anuncia que “és pos-
sible que la primera campanya
amb Catalunya es pugui fer en el
primer trimestre, però no està en-

cara fixat”, i insisteix que es man-
tindrà la relació amb l’entitat
francesa.

La donació de cordó umbilical
és un dels nous projectes que el

SAAS tirarà endavant a l’hospital
que, segons Mir, “funciona rao-
nablement bé”, i que descriu com
un equipament “molt ben cons-
truït, ben equipat i amb utillatge”.
El facultatiu indica que l’aposta
“és fer més eficient el centre i això
passa per fer més cirurgia ambu-
latòria i més hospitalització de
dia”.  

El dèficit més important del
centre se solucionarà amb l’ober-
tura de sis nous llits a l’UCI. S’està
acabant l’obra del nou espai “i ara
es comença la d’arreglar els llits
antics”, diu el director, que preveu
que la unitat ampliada estigui
plenament operativa “cap a l’es-
tiu”. Aquesta obertura requerirà la
contractació de més personal.
“Haurem de contractar un o dos
metges més i unes quantes infer-
meres, però això està finançat i
pressupostat fa més d’un any.”
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Llum verd per donar cordó umbilical
El ministeri ha tancat amb Espanya l’acord que permet passar teixits per la frontera i això obre la porta 
a les donacionsSLluís Mir destaca que “s’està a punt” d’organitzar el procés i de posar-lo en marxa
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El director del SAAS considera que
l’hospital dóna resposta a les ne-
cessitats del país. “L’ocupació
mitjana oscil·la entre el 70 i el 80
per cent, no excedeix mai d’aquí i
aquesta és una ocupació que no
fa pensar que es necessitin més
llits”, argumenta. Lluís Mir recorda
que la població del país els dar -
rers anys ha baixat “i per tant la
demanda també ha baixat”, i pre-
cisa que tot i que hi hagi “més de-
manda pel creixement vegetatiu
no estem pensant ni de bon tros
d’ampliar l’hospital”. I tampoc no
es pensa a oferir més especiali-
tats ni incorporar més facultatius

a la plantilla després que s’hagi
creat el servei d’al·lergologia que
“està acollint tota la demanda
que té”. El director de la parapú-
blica sanitària admet que hi ha es-
pecialitats “com ara dermatologia
amb llistes d’espera importants i
hem d’estudiar com fer-ho”, i pun-
tualitza que no és fàcil trobar der-
matòlegs, “no tan sols aquí”. Mir
assenyala que en ortopèdia i trau-
matologia “de manera periòdica
cada hivern tenim punts de treball
molt importants”, i que otorinola-
ringologia ha solucionat la satura-
ció després de la incorporació de
tres professionals.

Ni ampliació de l’hospital ni
incorporació de més especialistesLluís Mir

“Les dificultats legals
s’han aplanat i queda
acabar-ho d’organitzar
i posar-ho en marxa”

DIRECTOR DEL SAAS

“S’ha de fer més
eficient l’hospital i això
passa per fer més
cirurgia ambulatòria”
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